

907 - 926

[33] Kirkbride M, Matthews D. The role of fluvial and glacial erosion in

landscape evolution: the Ben Ohau Range, New Zealand[J]. *Earth Surface Processes and Landforms*, 1997, 22: 317 - 327

Geomorphologic Analysis of the Golmud River Drainage Basin Based on Hypsometric Integral Value

ZHANG Jingchun, LI Chuanchuan, ZHANG Mei, LIU Gengnian

(College of Urban and Environmental Sciences, Peking University, Beijing 100871, China)

Abstract: The interaction between tectonics and climate on landform has sparked much interest over years. The hypsometric integral (HI) value could reflect both tectonic activity and climate change, and might be a promising tool that links those two aspects. Based on SRTM - DEM data, this paper withdraws the measuring indicators of the landform and hypsometric integral from the third order basins and some of the second order basins in the Golmud river drainage basin using GIS spatial analysis, discusses the area and space dependence for hypsometric integral, and presents its significance in indicating tectonics, lithology and the degree of glacial erosion. The results show: the HI value depends on area and space; the southern fault of east Kunlun (F4) - Xidatan (F3) fault can be divided into two parts, the east and the west, by the Kunlun Pass; both of them show similar scenario that the activity decrease from the center to the sides; there is no apparent change in the activity of the central fault of east Kunlun (F1); intrusive rock shows greatest erosion-resistance while schist shows least and carbonate rocks shows modest, respectively; glacial processes could rework the landform and change the degree of erosion; the drainage basin with modern glacier and/or with extensively distributed paleo-glacier is of higher HI value and develops U - shaped valley, compared to those without or with limited paleo-glacier.

Key words: Golmud river drainage basin; hypsometric integral value; geomorphologic analysis

消息 1:《山地学报》网上投稿系统已试运行

尊敬的作者及审稿专家,《山地学报》网上投稿审稿系统开通了,请登录站点 <http://shandixb.paperopen.com>。我们的投稿系统网特别开辟了网上科普知识和考察游记栏,欢迎广大作者、读者赐稿。目前本系统处在试运行阶段,希望提出改进意见,帮助我们使其更加完善。

(然子桐)

Variation of Soil Rapid Available Nitrogen Components and Its Implication in Napahai Lake-Marsh Region, Northwest Yunnan Mountain

HU Jinming, YUAN Han, LI Jie, DONG Yunxia, MA Binbin

(Asian International Rivers Center, Yunnan University, Kunming 650091, China)

Abstract: Contents of Rapid Available N (RAN), Dissolved Organic N (DON), Ammonium N and Nitrate N at 3 layers (1st 0–10 cm, 2nd 10–20 cm, 3rd 20–30 cm) were analyzed for the 4 soil types: Abandoned Farmland Mesophytic Meadow Soil (AFMMS), Mesophytic Meadow Soil (MMS), Wet Meadow Soil (WMS), and Marsh Soil (MS) in Napahai reserve, northwest Yunnan, China. It showed: RAN and 3 components at each layer of MS were significantly higher than those at corresponding layers of other 3 soils. RAN and DON were mainly distributed at the 1st layers for 4 soils. Both orders of RAN and DON among 4 soils were mainly shown as AFMMS < MMS < WMS < MS. Except MS, RAN and 3 components at the 2nd and 3rd layers, as well the Ammonium N at the 1st layer, showed less variation among other 3 soils. Total percentage of the 3 components to RAN was only about 4.22%–7.92%. DON content nearly equaled to IN content at each layer of MS, but the former was higher than the later for other 3 soils. DON/RAN (%) at each corresponding layer among the 4 soils behaved as AFMMS > MMS > WMS > MS, but DON/IN at the 1st and 2nd layer as AFMMS > WMS > MMS > MS. This study indicated variations of soil water and vegetation significantly drove the variation of soil RAN and its components. Total contents of 3 components only accounted for few percentages of RAN, meaning still large part of hydrolysable soil organic N needs to be studied. Due to its easily usable and losable with water, DON might play more important roles in soil nitrogen suppletion and have important environmental implication, comparing to the relatively lower content of IN. Becoming drying would increase relative DON percentage to RAN and exacerbate its loss of wetland soil.

Key words: wetland; soil; rapid available N component; variation; implication; Napahai

消息 2:《山地学报》网上投稿操作说明

1 作者注册

首先请新作者进行注册。点击主页 <http://shandixb.paperopen.com> 的“在线注册”,注册完成后,系统会自动给作者注册的邮箱发一封 E-mail,告诉其用户名和密码。请作者不要删除该邮件,如果忘记密码了,可以到邮箱里查看。

2 作者投稿查稿

作者点击主页上的“在线投稿查稿”,输入用户名和密码,登陆到作者页面。点击“我要投稿”,填完稿件信息后上传稿件,上传完后务必点击“**投稿完成**”按钮,此时投稿成功,系统会自动分配稿号,同时会自动发送收稿通知给作者“未读信息”。(具体收稿通知的内容可以在后台:模板管理-邮件模板管理-E-mail发送收稿通知查询),此时稿件状态为“投稿成功”。

注:如果作者信息改变了,可以在页面的“用户中心”进行修改。

(然子桐)

Evaluation Research of the Service Value of the Forest Ecosystem in Jiuhua Mountain, Anhui

ZHANG Leqin¹, RONG Huifang¹, XU Yang², XU Xingwang¹

(1. Resource Environment and Tourism Department, Chizhou College, Chizhou 247000, Anhui, China;

2. School of Economics & Management, Beijing Forestry University, Beijing 100083, China)

Abstract: Mountain Jiuhuashan, with forest cover of 76.25%, bearing the characteristics of buddism tourism, is a state-level 5A tourist area. Over the years, focuses of managers and scholars of Mountain Jiuhuashan have been on the tourism value (of Jiuhua Mountain), and the managers and scholars have no enthusiasm and initiative to protect the forest ecosystem because of the lack of their understanding the forest ecosystem service value, therefore, scientific assessment of forest ecosystem service value of Mountain Jiuhuashan can provide theoretical basis of scientific development and planning reasonably and is conducive to implement and promote the strategy of sustainable development and is also helpful to raise people awareness of protecting the forest resources of Mountain Jiuhuashan. Based on the assessment criteria of LY/T1721—2008 and the data provided by government agencies of Mountain Jiuhuashan, this paper probed the forest ecosystem service value of Mountain Jiuhuashan by the methods such as empirical research and willing investigation. The results showed that the forest ecosystem service value and the forest fruit production value of Mountain Jiuhuashan in 2009 were $84\ 208.50 \times 10^4$ Yuan (RMB) and $4\ 359.06 \times 10^4$ Yuan (RMB) respectively, and the ecosystem service value was 19.31 times of the real value of production. The values of different ecosystem services were as follows: value of water conservation > value of preserving soil > value of fixing carbon and releasing oxygen > value of biodiversity conservation > value of purifying environmental > value of forest recreation > value of nutrient accumulation. The results of the paper will provide the theoretical proofs and data support for the exploitation and utilization of Mountain Jiuhuashan. eco-tourism resources, and improve the public awareness of the ecological environment protection in forest resource.

Key words: forest ecosystem; service value; evaluation; Jiuhua Mountain

消息 3:《山地学报》网上审稿操作说明

专家审稿有两种方式:邮件审稿和登录系统审稿。

邮件审稿是可以不用输入用户名和密码直接打开自己的邮箱,邮件里有 打开稿件 填写审稿意见 登录系统 忘记密码 退审 5 个相关连接,点击“填写审稿意见”就可以审稿了。

登陆 <http://shandixb.paperopen.com> 系统审稿,点击“待审稿件”就可以了  。如果专家有原因不能审,可以点击第二个图标“退审”。

(然子桐)

《山地学报》征稿简则

《山地学报》是专门报道山地科学研究理论与山区开发、整治、建设实践相结合等内容的综合性科技期刊,内容涵盖自然科学与人文科学两大门类中与山地研究、开发有关的多学科知识,重点报道山地资源开发与山地生态环境演变、山区工程建设与山地灾害(崩塌、滑坡、泥石流、水土流失、山洪等)防治、山区社会发展与城镇规划、山区可持续发展与产业结构调整等领域的理论文章、应用技术、研究和实验方法等。同时设有学术动态、新书介绍和书评等不固定栏目,此外还特设了青藏高原等专题栏目。

投稿者请注意:

- 1 严格遵守国家保密规定,涉及国家和地区名称、界线、保密等政治及敏感问题须认真核实,与我国政府口径一致。
- 2 严格按照来稿要求投稿,凡未按要求投稿的一律按退稿处理。投稿时,请寄纸质稿件2份到编辑部。
- 3 稿件文责自负。本刊对来稿有修改权,如不同意请事先声明。勿一稿多投。本刊审稿周期为3个月左右,作者在投出稿件100天后未收到稿件处理意见,可另行处理。由于人手有限,稿件刊用与否均不退还原件,请自留底稿。本刊对刊用稿件酌收版面费和审稿费。如需抽印,请事先声明数量,酌收成本费。
- 4 本刊所拟刊载稿件将同时优先进入各大检索数据源并上网,作者若有异议请预先申明。
- 5 来稿请寄:成都市一环路南二段10号中国科学院水利部成都山地灾害与环境研究所《山地学报》编辑部,邮政编码610041;E-mail:hyfeng@imde.ac.cn;电话:(028)85223826。作者投稿时务必附上联系电话。

山 地 学 报

(SHANDI XUEBAO)

(双月刊 1983年3月创刊)

第29卷 第3期 2011年5月

JOURNAL OF MOUNTAIN SCIENCE

(Bimonthly, Started in 1983)

Vol. 29, No.3 May, 2011

编 辑 《山地学报》编辑部
(成都市一环路南二段10号中科院山地所内
邮编:610041, E-mail:Hyfeng@imde.ac.cn;
fenghaiyan126@126.com
http://www.imde.ac.cn/xscbw/xsqk/sdxb
Tel:028-85223826)

Edited by Editorial Department of JOURNAL OF MOUNTAIN SCIENCE
(Institute of Mountain Hazards and Environment, CAS & MWC, P.O.Box 417 Chengdu 610041, China
E-mail:Hyfeng@imde.ac.cn,
feng-haiyan126@126.com)
http://www.imde.ac.cn/xscbw/xsqk/sdxb

主 编 钟祥浩
责任编辑 冯海燕 谢洪
主管单位 中国科学院
中国科学院水利部成都山地灾害与环境研究所
中国地理学会
主 办 山地学报杂志社
出 版 成都金龙印务有限责任公司
(成都市外东中和镇,邮编:610212)
排版印刷 成都金龙印务有限责任公司
(成都市外东中和镇,邮编:610212)
总 发 行 《山地学报》编辑部
国外发行 中国国际图书贸易总公司
(北京 399 信箱 100044)

Chief editor ZHONG Xianghao
Published by Journal of Mountain Science
Printed by Jinlong Printing Co., Ltd. (Zhonghe Town Outside East Chengdu, Sichuan, 610212 China)
Foreign China International Book Trading Corporation
(Add: P.O. Box 399, Beijing 100044, China)

ISSN 1008-2786



国内外公开发行

中国标准刊号: ISSN 1008-2786
CN 51-1516/P

国外发行代号:4912BM 国内定价:10.00元

信息动态

刊名: 山地学报 ISTIC PKU
英文刊名: JOURNAL OF MOUNTAIN SCIENCE
年, 卷(期): 2011, 29(3)

本文链接: http://d.wanfangdata.com.cn/Periodical_sdx201103017.aspx